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 محمد جواد ظریف 
در نشست اتاق بازرگانی تهران: 

بهبرجامافتخارمیکنم
رییس دســتگاه دیپلماســی کشــور با بیان این که 
برخــی خیال می کنند من بابت برجام شــرمنده ام 
در حالــی که اتفاقا بــه آن افتخــار می کنم ادامه 
 داد: امــا معتقــدم کــه نبایــد برجــام را هــر روز 

مطرح کنیم. 
ظریــف بــا تاکید بــر اینکــه برجام یــک واقعیت 
دنیاســت و آن بایــد جــزء شــرایط عادی باشــد 
اظهار کــرد: هر روز دعوا نکنیم کــه نمره برجام 
100 است یا 5. من نمره نمی دهم، اما باید توجه 
کنیم که برجام یک توافق چند جانبه است که هر 
یک از طرف هــا نکاتی را در مورد آن پذیرفته اند. 
آمریــکا بیش ترین نکات را پذیرفــت. آنها معتقد 
بودند که ما نباید غنی سازی یا آب سنگین داشته 
باشــیم. تحریم ها بزرگ ترین سرمایه برای آن ها 
بود ولی آنها آن را از دســت دادند. در این توافق 
فقــط یک طــرف معاملــه نکرده اســت. ظریف 
تاکیــد کرد باید از فضایی که برجام ایجاد می کند 

استفاده کنیم.
رئیس دســتگاه دیپلماسی کشــورمان با اشاره به 
تحریــم هایی که علیه ایران وجود داشــت گفت: 
تحریم بیش از آن که مقررات و قوانین باشد، ایجاد 
یک فضای بین المللی اســت، ایجاد نگرانی برای 
طرف مقابل شما از آینده روابطش با شماست. این 
نگرانی باعث می شود که هر ادعا و فشار جدید که 
در این فضا مطرح می شــود، جای طرح پیدا کند. 
وی افــزود: بنابراین موفقیت برجام در این بود که 
بتواند فضای روانی که در جهان علیه ایران ایجاد 
شــده بود را آرام کند. به همین دلیــل بدخواهان 
ایــران از قبل و بعد از برجام تلاش شــان بوده که 

این آرامش ایجاد نشود. 
ظریف تاکید کرد: وقتــی می بینیم فلان نماینده 
آمریــکا بــه مقامــات ایرانــی نامه می نویســد که 
بــه اوباما اعتمــاد نکنید، در واقع دلــش برای ما 
نســوخته بلکــه می خواهد ایــن پیــام را بدهد که 
آن فضای روانی هم چنــان وجود دارد. در همین 
راســتا ســناتورهای آمریکایــی و نماینــدگان آنها 
بیــش از 50 طــرح قانونی )لایحه( بــه مجلس و 
سنا فرســتادند بدون این که هیچ کدام عملیاتی و 
قانونی شود و همه در این راستا بود که این فضا را 
ایجاد کننــد که ارتباط با ایران هم چنان خطرناک 
و هزینه بردار اســت. آنها در همین راستا از عبارت 
"هزینــه حیثیتی کار با ایران" اســتفاده می کنند و 
در واقــع می خواهنــد این گونه القا کننــد که فضا 
هم چنــان جهــت کار با ایران نامناســب اســت و 
هزینه کار کردن با ایران بالاســت. هم اکنون نیز 
تلاش می کنند که این فضای نگرانی در مورد کار 

با ایران را ایجاد کنند.
وی تصریح کرد: واقعیت این اســت که برجام این 
فضا را شکسته است و نباید اجازه بدهیم که تحت 
تاثیر این فضا قرار بگیرد و این کار نیازمند مقداری 

کار و ریسک است.
ظریــف در ادامه ســخنان خود در همین راســتا 
افزود: بعضا در جلسه هیات دولت به خاطر این که 
ما توانستیم نفت مان را بفروشیم یا هواپیما بخریم 
برخی از دوســتان از من تشــکر می کنند به خاطر 
موضوع برجام. ولی من در جلسه قبل هیات دولت 
خطاب به این دوســتان بزرگــوار گفتم که من باید 
از شــما تشــکر کنم چرا که شــما با اقدامات خود 
و تلاش هایــی که کردیــد باعث شــدید که برجام 

حفظ شود.

ازروحانیعبورنمیکنیم
محمدرضاعارف:کارهایپشتصحنهفراکسیونراانجاممیدهم

رئیس فراکســیون امید مجلس در نشست خبری خود گفت که هاشمی نقش 
کلیدی در همبســتگی جریانات داشت. محمدرضا در این نشست در پاسخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه اصولگرایان مطرح می کنند که این شورا در درون خود 
به دنبال عبور از آقای روحانی اســت؟ گفت: شورای عالی سیاست گذاری در 
انتخابات ســال ۹۴ با توجه به ضرورت های موجود تشــکیل شــد و مهمترین 

راهبرد هم ادامه مسیری بود که در انتخابات ۹۲ داشتیم.
عارف با تاکید بر اینکه »حفظ دســتاوردهای انتخابات ۹۲ مهمترین دستاورد 
مــا بود« گفت: در دوره جدید هم این شــورا با دو ماموریت مربوط به انتخابات 
ریاســت جمهوری و شوراهای اسلامی شهر و روســتا و با همان راهبرد که در 
ســال ۹۲ وجود داشــت کار خود را ادامه می دهد. البته در ارتباط با انتخابات 
ریاســت جمهوری اخیرا کارگروهی تشکیل شد که ســریعا با رایزنی ها موضع 
شــورای عالی اعلام شــود. بنابراین از روحانی عبور نخواهیم کرد و موضع ما 

حمایت از آقای روحانی است.

پلاسکو نشان داد نیاز به شوراهای تخصصی داریم
محمدرضا عارف با اشاره به حادثه پلاسکو و تسلیت به خانواده های آتش نشانان 
گفت: حادثه پلاســکو یک هشدار جدی اســت برای همه دست اندرکاران در 
امور مدیریت شــهری که امیدواریم بتوانیم از حادثه ای که اتفاق افتاد با برنامه 

ریزی علمی و نگاه پیشگیرانه این مساله را مدیریت کنیم.
وی افزود حادثه پلاسکو بحث مدیریت شهری را برای ما روشن تر کرد که نیاز 
به تخصص های مرتبط شــوراها و دست اندرکاران شهری وجود دارد و اکنون 
که در آستانه برگزاری انتخابات شوراها هم هستیم. انتظاراتمان این است که 

تلاش کنند که شوراها را به سمت شوراهای تخصصی ببرند.
عارف در پاسخ به سوال ایسنا درباره شرایط مجمع تشخیص مصلحت نظام پس 
از درگذشت آیت الله هاشمی رفسنجانی و اینکه چه افرادی می توانند عهده دار 
تصدی این مسئولیت شوند، که ویژگی های آیت الله هاشمی را داشته باشند؟ 
گفت: آقای هاشمی ویژگی های منحصر به فردی داشتند که برای همه روشن 

بود که تقریبا همه اعضای مجمع نیز احترام خاصی برای وی قابل بودند.
وی با تاکید بر اینکه »جایگزین پیدا کردن برای آقای هاشــمی کار ســاده ای 
نیســت« گفت: خوشبختانه انســجام خوبی در مجمع وجود داشت و در مورد 

تصمیم گیری ها نیز همه اجماع نظر داشتند.

در فراکسیون امید کم کاری احساس نکرده ام
عارف در واکنش به سوالی در مورد وجود انتقاداتی به علمکرد برخی از نمایندگان 
عضو فراکسیون امید مبنی بر کم کاری آنها، گفت: بنده به عملکرد فراکسیون 
امیــد نمره خوبی می دهم و کم کاری نیز در فراکســیون حس نکرده ام. برخی 
از دوســتان در این فراکسیون حضور رســانه ای پرنگ تر و برخی دیگر حضور 
رسانه ای کمرنگ تر داشتند ولی به طور کلی همه اعضای فراکسیون در مسیر 

این فراکسیون کار را دنبال می کنند. به گفته وی هرچه از عمر مجلس می گذرد 
انســجام فراکسیون نیز بیشتر می شود به طوری که ارزیابی از عملکرد ۶ ماهه 
فراکسیون نشان می دهد هر جا فراکسیونی تصمیم گرفته شده، موفق بوده ایم.
رئیس فراکســیون امید همچنین در پاســخ به ســوالی درباره وجود انتقاداتی 
به او مبنی بر ســکوت  در واکنش به برخی مســائل و انفعال در کسوت ریاست 
فراکســیون، گفت: از همه منتقدان حتی آنهایی که با لحن تند انتقادشــان را 
مطرح می کنند، سپاس گزارم و برای این انتقادات ارزش قائلم. اما نباید فراموش 
کنیم گفتمان اصلاحات گفتمان فردمحور نیست. سوال من این است اگر در 
مجلس همه چیز به عارف ختم می شد آیا همین منتقدان نمی گفتند چرا اجازه 
به افراد دیگر داده نمی شــود؟ ما در فراکسیون امید همه در شرایط مساوی با 

توانایی های یکسان هستیم.
وی در ادامه گفت: در فراکسیون امید چهره های ارزشمندی هستند که اولین 
بار در عرصه سیاسی در این سطح وارد شده اند. وظیفه من آن است که از سهم 
و وقت خود در اختیار آنها قرار دهم. فراکســیون امید، فراکسیون باتجربه ای 
نبود. وظیفه من به عنوان رئیس، مدیریت فراکسیون و هماهنگی آن است که 
کار ساده ای نیست. تا زمانی که در مجلس باشم مسیر و کارهای پشت صحنه را 
انجام می دهم و کارهای صحنه را به عهده جوانان با توانایی بیشتر قرار می دهم.

هاشمی را پدر معنوی اصلاحات می دانستیم
رئیــس فراکســیون امید در پاســخ به ســوال دیگــری مبنی بر اینکــه برنامه 
اصلاح طلبان بــرای جبران فقدان آیت الله هاشــمی و ائتــلاف با گروه های 
اصولگرا چیســت؟ گفت: موضع فراکســیون امید درباره دولت آن اســت که 
انتقادات باید مطرح شود اما شرایط و روند نیز در نظر گرفته شود. ما به عملکرد 
دولت نمره خوبی می دهیم اما حمایت از دولت نیز جزو شعارهای ما به خصوص 
در انتخابات مجلس بود. وی درباره آیت الله هاشمی،  گفت: آیت الله هاشمی 
نقش کلیدی و محوری داشــتند اما خوشبختانه ما دارای جریان منسجمی با 

موضع حمایت از دولت هستیم و آن را ادامه می دهیم.
عــارف ادامه داد: آقای هاشــمی از ابتدای انقلاب چهــره فراجناحی بوده که 
نقش کلیدی در ابعاد مختلف داشــته است ما ایشان را پدر معنوی اصلاحات 
می دانســتیم. طبیعتاً فقدان ایشــان برای جریان ما و کل کشور سخت است. 

امیدواریم خداوند همچنان به انقلاب ما عنایت داشته باشد.

درمورد رفع حصر و ممنوع التصویری خوش بینم
رییس مجمع نمایندگان تهران در خصوص تخریب ها و چالش های پیش روی 
حسن روحانی برای انتخابات پیش رو و همچنین شعاری که در مورد رفع حصر 
گفته شــده بود اما تاکنون هیچ گشایشی برای آن صورت نگرفته است، اظهار 
کرد: تخریب هایی که از آن صحبت می شود همیشه وجود داشته اما مردم درک 
و شعورشــان بالاست. ممکن است در کوتاه مدت اثر بگذارد اما در میان مدت 

اثری نخواهد داشــت. این نماینده مجلس در مورد مســاله حصر نیز گفت: بر 
این باور بودیم که هم دولت و هم دســت اندرکاران این مساله را در فضای آرام 

پیگیری کنند و با توجه به منافع ملی حل و فصل شود.
رییس شــورای عالی سیاســتگذاری اصلاح طلبان درباره محدودیت هایی 
که برای رییس دولت اصلاحات ایجاد می شــود، گفت: در مورد شخصیت 
آقای خاتمی خدمات ایشان چه قبل از ریاست جمهوری و چه در دوره هشت 
ساله ریاســت جمهوری آشکار و روشــن است. مســائل نباید سیاسی شود، 
پیگیری هایــی در مورد حصر و آقای خاتمی شــده و بنده خوش بین هســتم 

که اتفاق خوبی بیفتد.

ردصلاحیت روحانی را بعید می دانم، مگر خودش نخواهد بیاید
عارف در ادامه نشست خبری خود درباره اینکه در صورت رد صلاحیت روحانی 
آیا اصلاح طلبان کاندیدای رزرو خواهند داشــت یا خیــر؟ اظهار کرد: آنچه از 
شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان می توانم بگویم این است که ما کاندیدای 
واحد خواهیم داشت. آقای روحانی هم رییس جمهور کشور است و ویژگی های 
ایشان و شرایطی که از قبل داشته اند تغییری نکرده است و ایشان توانایی های 
خود را نشان داده اند. در مورد رد صلاحیت هم بعید می دانم مگر اینکه خودشان 

به دلیل خستگی تمایلی به ادامه کار نداشته باشند.

مدیریت پلاسکو بهتر از زلزله های رودبار و بم بود
نماینده مردم تهران در مجلس در مورد برنامه های فراکسیون امید برای بعد از 
حوادث پلاسکو، گفت: پیشگیری در بحران بسیار مهم است و ما باید به طور 
جدی این مساله را در بافت های فرسوده دنبال کنیم البته در نظر داشته باشیم 

که مدیریت بحران کار علمی است.
وی تصریــح کرد: بنده زمان رخداد زلزله رودبار و بم را به خاطر دارم که در چه 
وضعیتی قرار داشتیم و مدیریتی که در حادثه پلاسکو اتفاق افتاده نسبتا بهتر 

از دفعات قبل بوده و مجمع تهران هم این مساله را بررسی می کند.
عارف اظهار کرد: بنده رییس انجمن فرماندهی و کنترل هستم، اما متاسفانه 
ما در مدیریت بحران مشکل داریم. 1۲،13 سال است که این انجمن تشکیل 
شــده اما هیچ بهایی داده نمی شود لذا معتقدم هر کسی باید در بحران وظیفه 
مشــخصی را انجام دهد. در حال حاضر در دانشــگاه ها رشته های تحصیلی 
فرماندهی و کنترل تشــکیل شده اند و این مســاله یک علم است و فردی باید 

مدیریت داشته باشد که آشنا با مدیریت بحران باشد.
نماینده مردم تهران در مجلس درباره اینکه شــهردار به مجلس احضار شــده 
اســت روند رســیدگی به حادثه پلاســکو چیســت؟ گفت: احضار شهردار به 
مجلس جزو حقوق مجلس به شــمار می رود و کمیســیون عمران و همچنین 
مجمع نمایندگان تهران در جلســاتی این موضوع را در دســتور کار قرار داده و 

در دست رسیدگی دارند.

علی اکبر صالحی: می توانیم به شرایطی به مراتب بهتر از قبل بازگردیم
علی اکبر صالحی در گفت وگو با شــبکه الجزیره در پاســخ به ســوالی در خصوص رویکرد ترامپ به برجام گفت: ما چیزی را از دست نخواهیم داد، ما به جهانیان ثابت کرده ایم که در چارچوب منافع 
عالی کشــور، حفظ حاکمیت ملی، اهل گفتگو ، اهل منطق و اهل احترام متبادل هســتیم اما اگر واشــنگتن در پی شــانه خالی کردن از مسئولیت هایش در توافق باشد باید مسئولیت کارهایش را 
در برابر افکار عمومی جهان نیز بپذیرد . ما چیزی را از دســت نخواهیم داد؛ زیرا بار دیگر به همانجایی که در قبل از توافق بودیم باز می گردیم و این چیزی اســت که در متن توافق نیز به آن اشــاره 
شــده اســت. در شــرایطی قرار داریم که ما را قادر می ســازد به مرحله قبل از توافق بازگردیم، آن هم به گونه ای که دولت آمریکا ســیلی خواهد خورد. ما در پی آن نبودیم که پل های پشت سرمان را 
تخریب کنیم  تا نتوانیم به عقب برگردیم، بر خلاف چنین تصوری، ما با منطق گفت وگو،  وارد مذاکرات شــدیم. ما می توانیم به شــرایطی به مراتب بهتر از قبل بازگردیم. ما نمی خواهیم چنین 

چیزی اتفاق بیفتد. ایران نقض کننده توافق هســته ای نیســت، این تصمیمی است که ایران در آن جدی است.

سیاسی
سه شــنبه 5 بهمــن مــاه 1395

سوژه روز

دلایلبنیادشهیدبرایشهیداعلامنکردنآتشنشانها
روابط عمومی بنیاد شهید و امور ایثارگران در اطلاعیه ای دلایل شهید اعلام نشدن آتش نشانان درگذشته بر اثر حادثه 
ســاختمان پلاســکو را اعلام کرد. بنیاد شهید در این اطلاعیه با اشاره به مناقشــاتی که درخصوص اطلاق و یا عدم 
اطلاق عنوان شهید به آتش نشان ها نوشت: بنیاد شهید و امور ایثارگران همانند همه دستگاههای اجرایی دیگر بر 
حسب قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی و آیین نامه های مصوب هیأت وزیران نسبت به ارائه خدمات به جامعه 
هدف اقدام می کند.  این سازمان در ادامه می نویسد:  براساس آخرین اصلاحات قانون اساسنامه بنیاد شهید و امور 
ایثارگران مصوب 13۸۷ و قانون جامع خدمات رســانی به ایثارگران مصوب 13۹1 و همچنین آیین نامه تعیین و احراز 

مصادیق شهید و ایثارگر مصوب هیأت محترم وزیران، درحال حاضر خانواده های شهدایی که در مناطق جنگی و یا آثار باقی مانده از جنگ و درگیری 
با اشرار به شهادت رسیده اند قانونا تحت پوشش بنیاد شهید و امور ایثارگران قرار گرفته اند. بنیاد شهید با اشاره به قوانین موجود در این خصوص می 
نویســد: در مورد مأموران ســازمانهای مختلفی که برای عملیات امداد و نجات در حوادثی نظیر سیل، زلزله و آتش سوزی و ... اقدام به فعالیت های 
ایثارگرانه برای نجات همنوعان می نمایند و در این راه جان خود را از دســت می دهند قانونگذار تکلیف قانونی و مرجع مشــخص برای ارائه خدمات 
به خانواده های آنها تعیین نکرده اســت و بدین ترتیب بنیاد شــهید و امور ایثارگران فاقد اختیارات قانونی لازم برای ارائه خدمت به خانواده های معزز 
حوادثی از این نوع می باشد. اما خوشبختانه درخصوص شهدای آتش نشان شورای اسلامی شهر تهران طی مصوباتی در سال های 13۹۴ و 13۹5 

شهرداری تهران را مکلف به ارائه خدمات و تسهیلات و تحت پوشش قرار دادن خانواده این عزیزان نموده است. 

پیگیری روز

طههاشمیتبرئهشدهاست
وکیل مدافع ســیدطه هاشــمی - فرزند معصومه ابتکار - گفت که قاضی رســیدگی کننده به پرونده نســبت به صدور 
حکم تبرئه موکلش اقدام کرده است. مریم کشاورز وکیل مدافع سیدطه هاشمی در مورد پرونده موکلش توضیح داد: 
فرد مدعی در ســه شعبه مختلف مجتمع ونک، سه شکایت علیه موکلم داشته که در هر سه شکایت به عمد آدرس را 
نادرست به مجتمع قضایی ارایه کرده بود تا بتواند با عدم دسترسی به وی نسبت به اخذ حکم جلب اقدام نماید. به این 
ترتیب ســه برگ حکم جلب غیابی برای آقای هاشمی صادر شــد. در صورتی که او در این خصوص اطلاعی نداشت 
و وقتی متوجه این شــکایات شد، سریعا نســبت به واخواهی آن ها اقدام کرد. کشاورز افزود: بنابراین تمامی موارد در 

دادگاه و دیوان عالی کشور ملغی و بی اثر شده و در حال حاضر پرونده مورد بحث در مراجع قضایی در حال رسیدگی و کارشناسی است. پس از اعلام 
نظر کارشناس رسمی دادگستری در یکی از شعبات با بررسی چک ها و ارایه به مراجع قضایی و تحقیقات لازم، قاضی محترم نسبت به صدور حکم 
تبرئه موکلم اقدام کرده اســت، البته این احکام در دادگاه تجدیدنظر اســتان تهران قابل رسیدگی مجدد بوده و نهایتا رای قطعی صادر خواهد شد که 
هر چه قانون تشــخیص دهد، لازم الاجرا خواهد بود. همچنین ســیدطه هاشمی فرزند ابتکار نیز در مورد اخبار مطرح شده در رسانه ها گفت: شاکی 
که اقدام به این فضاســازی ها کرده، در پروژه ای دانش بنیان که ثبت اختراع دارد ابتدا به عنوان مشــارکت ورود پیدا کرد، اما پس از مدت کوتاهی با 
علم به این که پروژه به ســوددهی نرســیده و در میانه راه اســت، انصراف خود را از مشارکت اعلام و تقاضای پول خود را کرد.  هاشمی تاکید کرد: وی 

با اطلاع از این که موقعیت برگرداندن وجه وجود ندارد، برنامه مشارکت خود را به برنامه سود ماهیانه و ربا تغییر داد.


